

وزارة التعليم العالي و البحث العلمي

جامعة الشاذلي بن جديد الطارف

كلية العلوم السياسية و الحقوق

قسم الحقوق

المستوى = سنة أولى ليسانس

المقياس = مصطلحات انجليزية

السداسي = الأول

الأستاذة = قصاب بشرى

محاضرة رقم 05 مصطلحات قانونية

word	Translation
الضرائب	Taxes
القضاء الإداري	Administrative judiciary
ميزانية الدولة	Government budget
الخزينة العمومية	Public treasury
التعويضات	Reparations
موارد الدولة	State resources
الحماية المدنية	Civil protection
محركات إدارية	Administrative aditors
موظفين عموميين	Public employees
السلطة التنفيذية	Excutive authority
السلطة التشريعية	Legislature
منازعات الإدارة	Managment disputes
البرلمانات	Parlients
الإدارة القضائية	Judicial management
إصدار الحكم	Issuing a ruling

تعريف القانون الإداري

هو مجموعة القواعد القانونية التي تحكم الإدارة العامة من حيث تنظيمها و نشاطها و أموالها وما يثيره ذا النشاط من منازعات . نجد القانون الإداري في كل دولة على اختلاف توجهاتها وأنماط تسييرها فكل دولة لها جهاز إداري الذي يخضع لقواعد القانون .

كما يعتبر القانون الإداري مجموعة من القواعد القانونية المتميزة و المختلفة عن قواعد القانون الخاص التي تحكم الإدارة العامة من حيث تنظيمها و نشاطها .

Definition of administrative law

It is a set of legal rules that govern public administration in terms of its organizationn ,activity ,funds and disputes. Administrative law is found in every country regardless of its orientations and management styles. Each country has an administrative apparatus that is subject to the rules of law.

Administrative law is also considered a set of legal rules that are distinct and different from the rules of private law that govern public administration in terms of its organization and activity

مفهوم الإدارة العامة

هي مؤسسات .هيئات أو منظمات وإما وظيفة ونشاط يتخذان مظهرا معينا وعلى هذا الأساس يكون للإدارة معنيان معنى عضوي و معنى موضوعي

المعنى العضوي = هي مجموع الأجهزة و الهياكل و المؤسسات أو المنظمات أو الهيئات القائمة في إطار السلطة التنفيذية عبر مختلف مستوياتها.أي مجموعة الأشخاص المعنوية العامة و تنظيماتها و تفرعاتها المختلفة مثل الهيئات المركزية كرئاسة الدولة و الحكومة و الوزارات و الهيئات اللامركزية كالهيئات الولائية و الهيئات البلدية

المعنى الموضوعي = وهي مجموعة الأنشطة و الخدمات و الوظائف و الأعمال التي تقوم بها تلك الأجهزة و الهيئات المركزية و اللامركزية إشباعا للاحتياجات العامة للجمهور و المواطنين .

The concept of public administration

They are institutions bodies or organizations, functions and activity that take on a specific appearance .on this basis management has two meanings: a membership meaning and objective meaning

***membership meaning:** it is the sum of devices' structures institutions, organizations and bodies existing within the framework of executive authority across its various levels that is the group of public legal persons their

Organizations and their various branches such as central bodies like: presidency of the state, the government, ministers and decentralized bodies like: state bodies and municipal bodies.

***objective meaning :** it is a set of activities , services, functions and work carried out by those central and decentralized agencies and bodies to satisfy the general needs of the public and citizens .